

## VOORWOORD AVANT-PROPOS

### Steve STEVAERT

Gouverneur van de Provincie Limburg

---

Van 25 oktober 2003 tot en met 9 januari 2005 vond in het Provinciaal Gallo-Romeins Museum van Tongeren de tentoonstelling "Neanderthalers in Europa" plaats. Uit de massale toevloed van bezoekers, meer dan 145.000 in totaal, bleek andermaal de enorme belangstelling voor de Neanderthaler bij een breed publiek van geïnteresseerden.

Aanleiding voor de tentoonstelling was het archeologisch onderzoek dat enkele jaren voordien van start was gegaan op de site Veldwezelt-Hezerwater (Lanaken, België). Archeologen van de Katholieke Universiteit Leuven legden daar tussen 1998 en 2003 de resten bloot van ten minste vijf verschillende kamplaatzen van Neanderthalers. De opgegraven sites zijn de oudste in Vlaanderen, de vindplaats is zonder meer de belangrijkste Neanderthalernederzetting die tot op heden in Vlaanderen werd opgegraven. De Provincie Limburg en het Provinciaal Gallo-Romeins Museum waren van meet af aan nauw bij het project betrokken en stonden ook jaarlijks in voor de organisatie van de succesvolle bezoekersdagen.

Met de tentoonstelling "Neanderthalers in Europa" werden de vondsten en de resultaten van het onderzoek in Veldwezelt-Hezerwater voor de eerste maal aan het publiek getoond. Net als vele andere sites die de afgelopen jaren zijn onderzocht in binnen- en buitenland, leverde dat een sterk gecorigeerd beeld op van de Neanderthalers. Maar noodgedwongen bleef de tentoonstelling ook een verhaal met een open einde: ondanks langdurig en diepgaand onderzoek is de Neanderthaler nog altijd een wezen met heel wat mysterieuze facetten.

Het internationale colloquium "Neanderthals in Europe", dat plaatsvond van 17 tot en met 19 september 2004, was voor het Provinciaal Gallo-Romeins Museum de kers op de taart. Het museum wilde niet alleen de sterke wetenschappelijke funderingen van de tentoonstelling onderstrepen, maar ook een actieve rol spelen in het wetenschappelijk debat dat vandaag over de Neanderthaler gevoerd wordt. Het colloquium bleek een schot in de roos, met een ongekende publieke opkomst en een hoop vruchtbare discussies tot gevolg. Op vraag van de lezinggevers bundelden de Universiteit van Luik en de Provincie Limburg de krachten, een samenwerking die resulteerde in de publicatie van deze congressteksten.

L'exposition "L'homme de Neandertal en Europe" a eu lieu au Musée Gallo-Romain de Tongres du 25 octobre 2003 au 9 janvier 2005. L'affluence massive des visiteurs, plus de 145.000 au total, a montré une fois de plus l'énorme intérêt que suscite l'homme de Neandertal auprès du public.

Le point de départ de l'exposition était le projet de fouilles archéologiques lancé quelques années auparavant sur le site de Veldwezelt-Hezerwater (Lanaken, Belgique). Des archéologues de la Katholieke Universiteit Leuven avaient trouvé entre 1998 et 2003 les vestiges d'au moins cinq campements d'hommes de Neandertal. Ces sites d'excavation sont les plus anciens en Flandre et le site est tout simplement la plus importante colonie de Neandertal jamais découverte en Flandre. La Province du Limbourg et le Musée Gallo-Romain ont été d'emblée étroitement associés au projet et ont assuré aussi avec succès les journées annuelles des visiteurs.

Les découvertes et résultats de la recherche à Veldwezelt-Hezerwater ont été montrés pour la première fois au public dans le cadre de l'exposition "L'homme de Neandertal en Europe". Tout comme quantité d'autres sites ayant fait l'objet de fouilles en Belgique et à l'étranger au cours des dernières années, celui-ci a permis de corriger nettement l'image que nous avions des hommes de Neandertal. Par la force des choses donc, l'exposition se termine elle aussi par des points de suspension: en dépit d'études minutieuses et approfondies dont il a fait l'objet, l'homme de Neandertal est loin d'avoir livré tous les secrets de sa riche personnalité.

Le colloque international "Neanderthals in Europe", qui a eu lieu du 17 au 19 septembre 2004, constituait un point d'orgue pour le Musée Gallo-Romain. Le musée voulait ainsi souligner les solides bases scientifiques de l'exposition, mais aussi jouer un rôle actif dans le débat des hommes de science sur l'homme de Neandertal. Le colloque connut un grand succès, avec une réaction du public sans précédent et une pléiade de discussions fructueuses à la clé. A la demande des conférenciers, l'Université de Liège et la Province du Limbourg ont fait cause commune pour publier un recueil de tous les textes de la conférence.

Wij willen uitdrukkelijk de Vlaamse Gemeenschap en de Eenheid Prehistorische Archeologie van de Katholieke Universiteit Leuven bedanken, zonder wiens inbreng de organisatie van dit colloquium niet was mogelijk geweest.

Nous voulons remercier tout particulièrement la Communauté Flamande et la Eenheid Prehistorische Archeologie de la Katholieke Universiteit Leuven, car l'organisation de ce colloque n'aurait pas été possible sans leur apport.